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"השתיקה אל מול ביזיון והשפלה היא השער 
הנסתר לעולם חדש אשר עדיין לא הכרת" 

(רבי נחמן מברסלב)

"הצילני נא מיד אחי מיד עשו" – אם מסתכלים על בקשתו של יעקב אבינו, מתעוררת שאלה, מדוע יש כפילות לשון בתפילתו של יעקב אבינו? הרי ידוע 
שעשיו הוא אחיו, הרי יש לו רק אח אחד, אז מדוע לא מספיק להגיד "הצילני נא מיד אחי", מדוע להוסיף "מיד עשו"? ומתרץ אור החיים  הקדוש, שאכן 

יעקב התכוון בתפילתו כנגד שני הכוחות שהיו לעשיו. האחד מצד זה שהוא בנו של יצחק (ואז זכותו של אביו יצחק תעמוד לו לנצח את יעקב.) והכוח 
השני - גודלו וכוחו של עשיו כגיבור מלחמה. ולכן התפלל יעקב אבינו שתי תפילות, האחת שלא תעמוד לעשיו זכות אבות  וזה מה שאמר: "הצילני נא מיד 

אחי". והתפילה השנייה היא כנגד כוחו של עשיו "מיד עשו".                                                                                                                        
ופירוש נוסף, פחד יעקב אבינו, שעשיו יתנהג  עמו "כאחיו" ויראה לו פנים שמחות ואוהבות כלפי חוץ,  אך אחר כך בהפתעה יתקפהו. ולכן ביקש יעקב 

רחמים, הצילני נא "מיד אחי",  שמא יתנהג איתי כאח, ואז יתקוף אותי בסתר. והבקשה השנייה, "מיד עשו" שמא יבוא במלחמה גלויה ויתקוף אותי כגיבור 
מלחמה. וניתן עוד לפרש שעל האדם לדעת לפרט בתפילה, וכמו המעשה על יהודי שעלה לירושלים ובדרך התעייף ולכן ביקש מה' שישלח לו חמור. עבר 

שם שר חשוב שאתונו המליטה עייר. אמר ליהודי בוא הנה, קח את העייר על הכתפיים ותעלה לירושלים. היהודי ביקש חמור (כדי לרכב עליו), אך קיבל 
חמור (כדי לסחוב אותו על גבו)  וזאת משום שלא פירט בתפילתו. 

"ויירא יעקב ויצר לו", פירש רש"י ויירא שמא יהרג, וייצר לו שמא יהרוג הוא את אחרים. וקשה, מדוע חשש יעקב פן יהרוג את עשו ? הרי נאמר הבא 
להורגך השכם להורגו. וכדי לענות על כך, נביא משל מאת מרן הקדוש מופת הדור, הגאון הרב עובדיה יוסף זצוק"ל, זכותו תגן עלינו. משל למלך בצרפת 
שהיה לו יועץ חכם שקורא במזלות ורואה את העתיד. יום אחד דיברו כמה אנשים רע על היועץ מתוך קנאה והעלילו למלך שהיועץ מתכנן מאחורי הגב 

להרוג אותו. גזר המלך לקרוא מיד לחוזה בכוכבים ליועץ. כאשר הגיע היועץ שאלו המלך: "תגיד לי את יום מותך" לפתע ראה היועץ בכוכבים שהוא עתיד 
למות והמלך מתכנן להורגו. חשב מה לעשות ולפתע צץ במוחו רעיון. חזר למלך בפנים עצובות. שאל המלך מדוע הוא עצוב, ואמר לו "המלך מרחפת מעל 

ראשי סכנה גדולה ביותר, אבל מעל המלך מרחפת סכנה גדולה עוד יותר." המלך לא הבין את פשר הדברים וביקש מהיועץ שיסביר לו. "אני לא מודאג 
מפני מותי. אני מודאג מפני שראיתי ששלושה ימים לאחר שאני מת, אתה המלך תמות אחרי.." המלך נבהל ומיד מאותו רגע, לא רק שביטל את הגזירה 

להרוג את היועץ, אלא גם הפקיד שומרים שיגנו וישמרו על היועץ מכל משמר. ועל זה נאמר "החכמה תחייה את בעליה".  ואם כך אפשר לענות על 
השאלה ששאלנו הרגע, רבקה מתנבאת נבואה שאומרת לה שיעקב ועשו ימותו באותו יום. "למה אשכול גם שניכם יום אחד" ולכן פחד יעקב כי פחד שמא 

ייהרג. ויצר לו , פחד שעשיו ימות, כי אם עשיו ימות גם הוא עצמו ימות. עוד תירוץ, רבי מאיר נקרא אחרים ומכיון שרבי מאיר יצא מנירון קיסר שהיה 
מצאצאי עשיו, לכן היה ירא יעקב שמא יהרוג את עשיו ולא יוכל לצאת ממנו רבי מאיר. וכך גם היה עם משה רבנו שהרג את המצרי - "וירא כי אין איש", 

כלומר לא עתיד לצאת ממנו איש קדוש וחשוב. 

פטירת הצדיקים:
האדמור מויזניץ'
רבי משולם פיבוש
רבי יצחק הוטנר

פטירת הצדיקים:

רבי צבי פסח פראנק

רבי אברהם אבוחצירא

פטירת הצדיקים:

רבי שלום שבדרון

ר' חיים כסאר

פטירת הצדיק:

ר' שמואל דרזי
פטירת הצדיקים:

ר' חיים חזקיהו מדיני  
"השדי חמד" 
הרב שטיינמן 

פטירת הצדיקים:
ר' אברהם הררי רפול
ר' שלמה זלמן מוילנא

פטירת הצדיקים:
הגאון הראב"ד
ורבי שאול קצין

העלון טעון גניזה, אין לקרוא בזמן התפילה!

להורדת העלון כנסו לאתר  וחפשו "מאמר דניאל"
http://ladaat.info/gilyonot.aspx

ניתן גם להוריד את העלון באתר  בקישור הבא:           
https://toratyosef.co.il/alonimמאמר-דניאל/

אנשים המעוניינים לעזור בהוצאות העלון לשנה הקרובה, על מנת שנמשיך להגדיל ולהפיץ את העלון באופן קבוע מוזמנים ליצור קשר במס' 

המופיע מטה (ניתן להקדיש לרפואה / לעילוי נשמה וכו'..) 



מתורתו של הרב הגאון יורם מיכאל אברג‘ל

בצור ירוםאמרי נועם

הליכותיו והנהגותיו בקודש של סידנא בבא סאלי

רבנו הקדוש רבי נחמן מברסלב

לקבלת העלון באיזור מגוריכם, ולהקדשת שם להצלחה, רפואה או לעילוי נשמת יקירכם ולהיות שותפים בזיכוי הרבים.
צרו קשר במס‘: 0523458725

עיקר כוונתו של יעקב אבינו בתשובתו לעשו, "יעבר נא אדני לפני 
עבדו...."(בראשית לג,יד), וסירובו המוחלט ללכת יחד עם עשו, זה 

משום שכל עבודתו של יעקב אבינו עלי האדמות הייתה לדאוג 
לקדושת ילדיו, ועל כן לא היה מוכן בשום אופן ללכת יחד עם עשו 

בדרך, כדי שילדיו לא ילמדו מדרכיו וממעשיו המקולקלים של 
עשו הרשע. ומכך צריך כל אדם ללמוד עד כמה יש לו לשמור את 

צעדיהם של ילדיו היקרים, ולדעת בכל עת ובכל שעה היכן הם 
נמצאים ועם מי הם הולכים, ומי הם חבריהם.  אסור להסתפק בכך 

שהילד אומר "אני הולך לחבר פלוני" וכל כיוצא בזה. אלא צריך 
לדעת בדיוק לאן הוא הולך והיכן הוא יהיה, ומתי הוא יחזור כדי 

שלא ייפול חלילה במקומות לא רצויים. וכשם שאסור לשומר 
העומד על משמרתו להירדם, כך צריך כל הורה להיות עירני ביותר 
לכל מה שנעשה עם ילדיו בכל רגע ביממה, ולדעת מה הם עושים 

והיכן הם נמצאים וכו'. אסור לנו לשכוח, שהתכלית שלנו עלי 
האדמות היא להעמיד בעולם זרע קודש. מבחינתו זוהי המשימה 
היקרה והחשובה ביותר שהוטלה עלינו בעולם הזה. ועליה צריכים 

אנו לתת את הדעת ומלוא תשומת הלב, ולזעוק לה' יתברך ללא 
הרף שנצליח לעמוד בה בכבוד. שאר ענייני העולם הזה חולפים 

ועוברים וכלל לא צריכים להטריד אותנו. אם תהיה לנו יותר פרנסה 
או פחות פרנסה זה כלל לא חשוב – אך בעניין חינוך הילדים אסור 
לנו להפסיד. לכן צריך כל אדם להרבות בתפילות ותחנונים לפני ה' 

על זרעו שיזכו כולם להיות שלמים ביראתם וקדושתם, ולא יסורו 
חלילה מדרך ה' כל ימיהם. ובכל עת רצון יתפללו על כך כל אב 

ואם. וטוב ונכון לקרוא בכל יום את התפילה הנפלאה שחיבר 
השל"ה הקדוש - על עניין חינוך הילדים.  

מדבר. והתקלקלו גם הבחינות של אש רוח מים ועפר. ואומר רבנו 

האר"י ז"ל, שכל אחד מהאבות תיקן בחינה אחת, אברהם תיקן את 

הדומם ואת האש, לכן הוא נזרק לאש, ותיקן את הדומם בזה 

שעסק בחפירות בארות המים. יצחק תיקן את הצומח ואת הרוח, 

הוא היה בחינת רוח "רוחי ונשמתי אליו יאסוף" בעקידה, ותיקן את 

הצומח בזה שעסק בזריעה, כמו שנאמר "ויזרע יצחק בארץ ההיא 

וכו'.." (בראשית כ"ו) מדייק רש"י "בארץ ההיא בשנה ההיא.." לומר 

שהארץ קשה והשנה קשה, ואף על פי כן "מאה שערים" ויברכהו ה'. 

יעקב תיקן את המים ואת החי, יעקב נתברך במים , אומר אור 

החיים הקדוש, שמאותו יום שהוא בירך את אנשי חרן הם לא היו 

צריכים מים. אחד מהניסים שנעשו שם – שהבאר ההיא לא 

הפסיקה לתת מים לכל חרן עד שיעקב יצא משם, היא היתה 

מזילה מים בשפע לכולם ולא היה צורך לגלגל את האבן כל פעם, 

וכמו כן יעקב בירך את פרעה בנילוס, ומאז עלו המים לקראתו 

והשקו את כל הארץ . יעקב תיקן את החי, עשרים שנה הוא רעה 

את צאן לבן, "רחליך ועזיך לא שכלו ואילי צאנך לא אכלתי טרפה 

לא הבאתי אליך אנכי אחטנה מידי תבקשנה". (בראשית לא). 

נאמנות אדירה לפעולה של תיקון החי. אומר התרגום בשיר 

השירים "שכולם מתאימות ושכולה אין בהם" (שיר השירים ד'). 

"וילדן תיומין בכל עידן ומתקלא ועקרא לא הות בהון" הפירוש של 

התרגום : כל העיזים של יעקב היו יולדות רק תאומים. אותם שנים 

עשר אלף איש שנלחמו במדיין עליהם נאמר "שערך כעדר העיזים 

שגלשו מהר גלעד" (שם) , הוא מדמה אותם לעיזים של יעקב שלא 

היה בהם לא עושק ולא גזל, ולא עקרה ולא משכלה , כיוון שאותם 

אנשים במלחמה לא נגעו בשלל, הם התרחקו מן הגזל ומן העריות.. 

(בצור ירום חלק א' פרק א', עמ' 197-198). 

בשנת תשי"ז  כשחזר הבבא סאלי למרוקו, הזמין שני ספרי תורה אצל הסופר החשוב הרב החכם והוותיק ר' יעקב סבאג זצ"ל מהעיר זירף, ספר תורה 
אחד לשם מור אחיו עט"ר ר' דוד זיע"א, וספר אחד לשמו.  

בארפוד, נהגו להתפלל במשך כל השבת הראשונה בביתו של מי שהקדיש ספר תורה, ושם היו קוראים בספר החדש, ורק אחר כך במוצאי שבת קודש, 
היו מביאים את הספר לבית הכנסת ברוב פאר והדר.  הרב הגאון, מסעוד מלול זצ"ל, סיפר שכאשר הקדיש יבא עזיזי בן חמו ספר תורה, היתה זו שבת 

שירה, ור' מסעוד היה הקורא בתורה. לשירת הים, עלה יהודי שקרא בתורה בעצמו, אך לא שת ליבו לאות י' היתירה שהיתה במילה "זה אילי ואנוהו". רבי 
מסעוד ראה את השגיאה ואף על פי כן שתק ולא דיבר, כדי שלא להשבית את שמחת המשפחה, בסוף התפילה נקפו אותו מצפוניו על מה שעשה, והוא 
רץ מהר לבית הבבא סאלי, כדי לספר לו על מה שקרה. כשראהו הבבא סאלי נתן לו מיד כוס מים מלאה ערק וביקשו שיעשה קידוש. ורק אחרי הקידוש 

שמע הבבא סאלי את המעשה שאירע, הבבא סאלי חיזק את נפשו ועודדו, שיש פוסקים הסוברים שעל חסרות ויתרות שאינן נרגשות (לא מרגישים 
בהם) בקריאה אין מחזירים ספר תורה למקומו, ויש לו על מה שיסמוך, ומיד בצאת השבת, הלך הבבא סאלי לראות את הטעות והורה לרבי מסעוד כיצד 

לתקנה. 

כמו כן מסופר על הגאון החסיד ר' מתתיהו כהן אשר נמנה גם הוא על חסידי ברסלב, שהיה גדול מאוד בתורה וכל תלמידי החכמים שהכירו אותו חלקו 

ונהגו בו כבוד גדול.כשלמד אצל החפץ חיים, גם הוא נהג בו כבוד, ר' מתתיהו לא אהב גינוני כבוד, נאלץ לעזוב את המקום בשל הענווה שלו.כאשר 

נפרד לשלום, ליווה אותו החפץ חיים לרכבת. העיקר לברוח מן הכבוד, ולעבוד את ה' בתמימות ופשיטות... 

ועל זה אומר רבי נתן מברסלב תלמידו של רבינו הקדוש –רבי נחמן מברסלב,  "העוזר שלי יכול לצעוק אלף פעמים ריבונו של עולם" בתמימות 

ופשיטות, ובשמיים זה יחשב עצום יותר מאדם אשר יש לו ידיעות בתורה, אך הוא לא עובד את ה' בתמימות ואין לו פשיטות וענווה, וכאשר האדם בורח 

מן הכבוד, הכבוד רודף אחריו, אך כאשר האדם רודף אחר הכבוד, הכבוד בורח ממנו.

להקדשת החיזוקים על רבינו הקדוש ולחיזוק העלון צרו קשר במספר המופיע מטה.



הרב הגאון שלום ארוש שליט“א

רבותינו הקדושים הקדמונים מאז ומעולם היו נזהרים שלא לומר דבר לעם ה' ולא להורות שום הלכה או הנהגה אם הם בעצמם אינם 
שלמים בה. ופירש עטרת ראשנו אדונינו אבינו מורינו ורבינו, הגאון החסיד הרב יורם מיכאל אברג'ל זצוק"ל, כי זהו סוד "הוא היה אומר" 

המובא במסכת אבות, והיינו הוא כלומר מה שהוא שלם בו, אותו הוא היה אומר, ואותו היה יכול להורות לרבים. 
ולפי זה צריך להבין מדוע דווקא התנא הקדוש יהודה בן תימא  הוא היה אומר את המשנה הזאת ולא חכמים אחרים. ועוד צריך ליתן את 

הדעת מדוע נקט התנא לשון אביך שבשמיים שהיא לשון נדירה, ולא כתב לעשות רצון הקדוש ברוך הוא וכדומה. 
ולצורך הבנת הדברים וקירובם אל השכל, נקדים כמה הקדמות, וה' יאיר עינינו בתורתו אמן. 

והוא על פי המבואר בספר "שער הפסוקים" (פרשת ניצבים סימן כט), לקדוש השם מכובד רבינו האר"י זיע"א, כי ארבע אותיות שם 
הקדוש הוי"ה ברוך הוא מכוונות כנגד ארבע מידות שבהן ידבק האדם. והן : יראה –כנגד אות י' שבשם, אהבה- כנגד אות ה' ראשונה 

שבשם, תורה – כנגד אות ו' שבשם, ומצוה – כנגד אות ה' אחרונה שבשם, כמבואר בזוהר הקדוש. וזה לשונו: כבר ידעת כי ארבע אותיות 
הוי"ה ברוך הוא, שהם: אהבה, יראה, תורה, מצוה. ואומנם יראה ואהבה הם בלב, ולכן נקראים "הנסתרות". אבל תורה ומצוה הם נקראים 

"הנגלות", עד כאן.  וכן יש לדעת, כי יעקב אבינו עליו השלום, כל ימי חייו עבד בכל כוחו על ארבעה דברים הללו שהם "תורה, אהבה, 
יראה ומצווה". 

לאחר נישואיו של הבעל שם טוב, ביקש גיסו, רבי גרשון מקִיטוֹב, ללמוד עימו תורה. הבעש"ט לא רצה בכך, ועשה עצמו כאיש פשוט שאינו מבין דבר. 

אמר ר' גרשון לאחותו, אשת הבעש"ט: "חרפה גדולה ממיט עלינו בעלך ולא אוכל לשאת זאת עוד. אם תרצי להתגרש ממנו – מה טוב. ואם לא, אקנה 

לך סוס וסעי עמו מכאן, וגורו היכן שתגורו."סירבה אשת הבעש"ט להתגרש ממנו, ועל כן עזבו הבעש"ט ואשתו את העיר והלכו לאן שהלכו. מצא 

הבעש"ט מקום מגורים לאשתו, והוא הלך להתבודד בהרים הגבוהים. פרנסתם הייתה ממכירת טיט שחפר הבעש"ט בהרים. פעמיים או שלוש פעמים 

בשבוע הייתה אשתו באה אליו עם הסוס והעגלה, ומוליכה את הטיט שחפר אל העיר כדי למכור אותו, וכך התפרנסה. באותם הימים נוהג היה הבעש"ט 

להתענות ימים ארוכים, וכאשר רצה לאכול היה חופר גומה בקרקע, יוצק בה קמח ומים והיה נאפה מחום השמש. זה היה כל מאכלו שהביא אל פיו כדי 

לשבור את רעבונו לאחר התענית, וכל ימיו היה בהתבודדות. פעם אחת שקע הבעש"ט בהתבוננות עמוקה, וכך הלך על פני ההרים. גדולים היו ההרים 

ותלולים מאוד, וביניהם גיא עמוק ותלול. מעבר לגיא, על ההר שמנגד, עמדו שודדים. ראו השודדים כי הולך הבעש"ט אל התהום כשהוא שקוע 

במחשבות, ואמרו כי בוודאי ייפול וירסק את אבריו. אך כאשר הגיע הבעש"ט סמוך לתהום קרב ההר השני אליו וסגר את פי התהום עד שנעשתה שם 

דרך ישרה. כאשר המשיך הבעש"ט בדרכו, חזרו שני ההרים והתרחקו. אחר זמן מה חזר הבעש"ט אל המקום, ושוב קרב הר אחד אל חברו עד שעבר 

הבעש"ט. וכך אירע כמה פעמים. ראו השודדים כי איש אלוהים הוא, באו אליו וסיפרו לו את מה שראו. אמרו השודדים: "הנה בעינינו ראינו כי איש 

אלוהים אתה. לכן אנו מבקשים שתתפלל עבורנו שיצליח ה' דרכנו, כי בכל יום אנו מוסרים את נפשנו ומצויים בסכנה גדולה."אמר להם הבעש"ט: "אם 

תישבעו לי שלא תפגעו ביהודי ולא תגזלו אותו, אעשה כדבריכם." נשבעו לו השודדים על דבר זה. מאותו היום, אם הייתה מריבה בין השודדים היו 

באים לפניו, והוא היה מיישב את הריב ועושה פשרה ביניהם. פעם אחת באו שני שודדים לדון לפניו ומה שפסק לא היה טוב בעיני אחד מהם. אמר 

השודד בלבו: "כאשר ער הבעש"ט לא אוכל לעשות לו רע. אבל כשהוא ישן, אעשה בו כרצוני ואהרוג אותו." בשעה שישן הבעש"ט בא השודד אליו 

והרים את הקרדום כדי להכות בראשו. מיד חטפו את הקרדום ידיים נעלמות והכו את השודד מכות קשות ואכזריות. כולו היה פצע וחבורה עד שכמעט 

ר לא יכול היה. כשהתעורר הבעש"ט, ראה לפניו את השודד מוטל מוכה ומלוכלך בדם וכולו חבורות ופצעים. שאל אותו:  לא נותרה בו נשמה, ואפילו לדבֵּ

"מי עשה לך זאת?" ולא יכול היה השודד לענות לו. למחרת, כאשר חזר השודד מעט לאיתנו, בא אל הבעש"ט וסיפר לו את כל המאורע.

לתרומות לשנה החדשה עבור סדרת הספרים "כל סיפורי הבעל שם טוב הקדוש" צרו קשר 
במספר המופיע בתחתית העלון.. 

וזה למעשה ההגדרה למושג "גלות" – שהאדם לא רוצה את האמת, והוא מוכן לוותר על תכלית חייו, והעיקר שיהיה לו נוח ושיהיה לו אוכל ומים 

וכו'. ונדמה לו שכאשר יהיו לו כל התאוות וכל הנוחיות זוהי החירות. לא כן הוא, אלא חירות אמיתית היא רק כאשר האדם רוצה למלאות את 

שליחותו ולהשיג את תכליתו. נמצא שגלות זה חיים בלי תכלית. וחירות זה חיים עם תכלית.  

דוגמה נוספת: אחרי שמשה המתיק את המים, הגיעו למדבר סין, וגם שם התלוננו, ככתוב "וילונו כל עדת בני ישראל על משה ועל אהרן במדבר, 

ויאמרו אלהם בני ישראל מי יתן מותנו ביד ה' בארץ מצרים בשבתנו על סיר הבשר באכלנו לחם לשבע כי הוצאתם אותנו אל המדבר הזה להמית 

את כל הקהל הזה ברעב.." שוב רואים איך בשביל למלא את הבטן הם היו מוכנים לוותר על הגאולה.

לחלוקת העלון לכל רחבי הארץ פנו למס' 0523458725
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יש נוהגים שאחד מהקהל מברך ברכות השחר בקול רם וכולם עונים 

אחריו אמן. ושוב חוזר אחד מן השומעים ומברך גם כן ברכות השחר 

ועונים אחריו אמן. וכן על זה הדרך,  עד שכל אחד מהקהל מברך ברכות 

השחר. ויש מהפוסקים שכתב לערער על מנהג זה, במענה שכבר יצאו 

ידי חובה מהמברך הראשון שהשומע כעונה. וכשחוזרים לברך הרי זו 

ברכה שאינה צריכה. אולם  מרן בשולחן ערוך (ו,ד) דחה דברי המערע־

רים בזה, משום שאין המברך מכוון להוציא את השומעים ידי חובה ועוד 

שגם הם אינם מתכוונים בפירוש שלא לצאת ידי חובה. ולכן המנהג בזה 

יסודתו בהררי קודש. וכן הסכימו שאר הפוסקים וכן עיקר למעשה. 

(יבי"א ח/ה יז,ד).

מי שנשאר ער כל הלילה, צריך לברך ברכות השחר וברכות התורה בעלות 

השחר, ולא יברך קודם עלות השחר אלא ימתין עד שיעלה עמוד השחר. 

ואם היה עוסק בתורה והגיע זמן עלות השחר, יפסיק ויברך ברכות 

התורה. ומכל מקום, אם הוא מסופק אימתי הוא הזמן המדוייק  של 

עלות השחר , והוא באמצע לימודו הואיל והתחיל בהיתר קודם עלות 

השחר, רשאי להמשיך בלימודו עד שיידע בבירור שכבר עלה עמוד 

השחר. ואז יפסיק ויברך ברכות התורה. וראוי יותר לעשות כן ממה 

שיפסיק בלימודו ויאמר פיוטים ושירות ותשבחות עד אחר שיעלה עמוד 

השחר. (הליכ"ע ח/א עמ' מה).

"ויותר יעקב לבדו" –  הגמרא במסכת חולין, דף צא עמ' ב, "אמר רבי 

אלעזר: שנשתייר על פכים קטנים. מכאן לצדיקים שחביב עליהם 

ממונם יותר מגופם, וכל כך למה? לפי שאין פושטים ידיהם בגזל. 

ולכאורה מה החידוש בכך שאין הצדיקים פושטים ידיהם בגזל? אלא 

הכוונה לסוג גזל שיכול להיות מותר מעיקר הדין, "פכים קטנים" – כגון 

קיסם מתוך אגודת עצים, שרוב האנשים כלל לא מקפידים בכך, אולם 

הצדיקים נזהרים ומתרחקים גם מזה, כי חשוב להם הדבר הקטן כגזל. 

לכן סיכן עצמו יעקב לחזור לבד על פכים קטנים מתוך מחשבה לחנך 

את בניו ולהראותם איך הוא מייקר ומכבד את ממונו שלא לאבד אפילו 

דבר מועט. ובזה יראו וילמדו שאפילו עשיר וגדול כמו יעקב אבינו, 

מקפיד כל כך על ממונו בדבר הקטן ביותר, למרות שביחס לרכושו 

הפכים כלל לא חשובים, וזה מוסר גדול שרצה ללמד את בני ביתו,  

להיזהר מהגזל.

אך ישנו טעם נוסף, בשם האר"י הקדוש, הובא בספר הליקוטים, כי 

הצדיקים אשר יודעים כי ממונם יורד כשפע מלמעלה, מבינים שאין 

ראוי למאוס בו אפילו בדבר המועט. ואדרבה, ככל שזהיר האדם על 

ממונו מכבד בזה את ה' יתברך. שהשפיע עליו את הממון הוא. ומשום 

כך חזר יעקב אבינו עבור הפכים הקטנים להראות שאינו מזלזל חס 

ושלום בשפע שיורד לו מלמעלה. ולא זו בלבד, יעקב אבינו גם מקפיד 

שלא לשלוח את עבדיו להביא את הפכים, אלא הוא בעצמו "ויוותר 

יעקב לבדו" טורח בעצמו להחזירם. 

עלינו להבין מה באה התורה להשמיענו באומרה "גם הם לבית אבותם" ? וכי יעלה על הדעת שלא לפקוד את בני גרשון , הרי כל השבטים נפקדו 
ומדוע לא יפקדו את בני גרשון? נראה לבאר כי "בני גרשון" הם רמז לאלו שנטו מן הדרך , התגרשו מן התורה והמצוות, וגורשו מעל שולחן אביהם 

שבשמיים. מצווה אותנו התורה הקדושה "נשא את ראש בני גרשון" – אל תדחה ואל תרחיק אותם. אדרבה "נשא את ראש בני גרשון" תרומם ותקרב 
אותם אל אביהם שבשמיים.. 

אם תרצה לדעת על מה ולמה? על כך מוסיף הכתוב "גם הם לבית אבתם למשפחתם". גם אם הם עצמם אינם הולכים בדרך הישר, הרי הם חטרים 
מגזע היחס. אבותיהם ואבות אבותיהם צדיקים היו, כולם בני אברהם יצחק ויעקב. 

זכות ומעלה גדולה היא להיות בני אברהם יצחק ויעקב. בלעם הרשע אמר (במדבר כג,ט) "כי מראש צרים אראנו ומגבעות אשורנו, הן עם לבדד ישכן 
ובגוים לא יתחשב". צורים – אלו האבות. אומר אור החיים הקודש "הן עם לבדד ישכן" פירוש לבדד – שאין שורשו משורש תרח ואבותיו, וממין ענף 
ההוא, אלא לבדד מן מחצב נשמות ישראל אין לו שום קורבה מהמולידים." אברהם אבינו הוא אבי האומה הישראלית וממנו התחיל שורש ויסוד עם 

ישראל.. בדרך הטבע תכונות ומידות האבות מוטבעות ומונחלות בו אותן תכונות ומידות שירש מאבותיו ואבות אבותיו לעולם הן אינן סרות ממנו. 
(מתוך משכני אחריך, במדבר עמ' סז-סח).

צ'יצ'אן בן ביסקה

חזלה בת חביבה

דביר בן גאולה

ראובן בן חנה

זהבית בת חנה

מיכאל בן זוהרה

מרדכי בן ג'ראן
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